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A képviselő-testület elköszönt dr. Györe Ferenc házior-
vostól
December 18-án, az év utolsó képviselő-testületi ülé-
sén Ujvári László polgármester megköszönte dr. Györe  
Ferenc háziorvos 47 éves munkáját. 

2. oldal

Traktoros felvonulás színesítette az idei Falukará-
csonyt
Először tartottak községünkben ünnepi traktoros felvonu-
lást a Falukarácsony alkalmával a gazdálkodással foglakozó 
géptulajdonosok. 

6. oldal

Helyettes orvosok a II-es számú háziorvosi körzetben

A Kóródy utcai rendelőben két doktornő, dr. Kiss Alexand-
ra és dr. Lőrik Alíz tartós helyettesítéssel látja el a házior-
vosi munkát.   

10. oldal

Miniszteri elismerő oklevelet kapott Balástya a 2024-es Start 
Plusz közfoglalkoztatási programok megvalósításában elért pél-
daértékű, kiemelkedő szakmai munkáért. Ezt az elismerést az 
idén összesen 17 önkormányzat és 3 közfoglalkoztató gazdálko-
dó szervezet kapta meg. Csongrád-Csanád vármegyéből egyedül 
Balástya teljesítményét díjazták ebben a formában. Az elismerés 
plusz 10 millió forint támogatást is jelent községünknek.

Bővebben a 3. oldalon.

Elismerést kapott Balástya Újévi köszöntő
Bizakodás. Minden új esztendő beköszöntével ezt igyekszünk keresni a szívünk-

ben, számot vetve az elmúlt év eredményeivel és készülve a jövő lehetőségeire és 
kihívásaira. Balástya több nehéz év után 2024-ben ismét magabiztosabban folytat-
hatta a szorgalmas gyarapodást. Anyagi lehetőségeihez képest a falu az elmúlt évben 
is folyamatosan fejlődött, nem kevesebb, mint 15 pályázati projekt megvalósítását 
kezdhettük el, többet be is fejezve közülük, fejlődhettek intézményeink, a kisebb és 
nagyobb rendezvényeinken most is sokan voltunk. Sikereinket továbbra is a felelős 
gazdálkodás, illetve a széleskörű lakossági összefogás alapozta meg.

Ha számvetést készítünk, azzal érdemes kezdeni, hogy újra sokféle pályázati tá-
mogatást tudtunk kihasználni az óévben. Megújulhatott például az önkormányzat 
Integrált Szociális Intézménye, a Páduai Szent Antal katolikus templom előtti park, 
ahogyan sikerült az Emlékháztól a Védőnői Tanácsadóig is kialakítani egy új parkos 
részt. Az Ady utcában elkészült a Pihenőerdő, saját erőből utcákat újíthattunk fel, és 
számos más beruházást is elvégezhettünk.

Különösen fontos volt a mostani közfoglalkoztatási programunk, amelynek ered-
ményeit miniszteri elismerő oklevéllel jutalmazták, további plusz 10 millió forint 
támogatást megítélve községünknek. Az, hogy ennyi pályázati pénzt meg tudott sze-
rezni településünk, és hogy ezek a projektek gond nélkül zajlanak, csapatmunkának 
köszönhető! Munkatársaimnak, szakértőinknek, a kivitelezőknek, partnereinknek. 
Országgyűlési képviselőnkre, Farkas Sándorra, az agrártárca parlamenti államtitká-
rára, miniszterhelyettesre a múlt évben is mindenben számíthattunk.

Jó érzéssel tölthetett el bennünket, hogy milyen sok látogatót vonzottak nagyren-
dezvényeink. A Zöldség- és Virágfesztiválon újra színvonalas és kreatív kiállítás fo-
gadta a vendégeket, a kicsik és nagyok számos programlehetőség közül válogathat-
tak. Ugyanígy sokakat vonzott a Böllérfesztivál, a Szántóverseny és a Falukarácsony 
is, de az adventi gyertyagyújtásaink is népszerűek voltak. Eseményeink szervezését 
és számos jó kezdeményezés előkészítését most is rengeteg segítő, támogató, önkén-
tes munkája tette lehetővé, amit ezúttal is csak köszönni tudok! Közösségeink, civil 
szervezeteink változatlanul hozzájárultak Balástya értékteremtéséhez, ahhoz, hogy 
úgy érezhessük, községünk jobb és szerethetőbb hely, mint más falvak.

Persze az elmúlt esztendő sem csak sikereket hozott. Ugyan önkormányzatunk 
igyekszik megfelelni mindenben a lakossági igényeknek, ám ez nem mindig sikerült. 
Egyebek mellett a külterületi utak, buszmegállók rendben tartása okozott rendre ne-
hézségeket, jórészt ezen munkák alulfinanszírozottsága miatt. Csak annyit tudok ez 
ügyben ígérni, hogy lehetőségeink szerint igyekszünk jobban végezni a munkánkat.

2024 a település közéletében is meghatározó volt. Közös munkánk folytatására a 
lakosság többsége igennel szavazott a júniusi önkormányzati választáson, és a meg-
újult képviselő-testülettel is azon vagyunk, hogy megfeleljünk a várakozásoknak, 
lehetőségeink szerint előkészítsük a választási ígéretek megvalósítását. Ez jóformán 
akkor válik lehetővé, ha a 2025-ös költségvetésünket felelősen megtervezhetjük. 
Látható már néhány jó lehetőség, de az is, hogy több területen – így az egészségügyi 
szolgáltatások biztosításában – nagyobb kiadások várhatók. Ezért arra válaszolni, 
hogy mire is jut pénz és mennyi az újévben, majd csak a költségvetés elfogadásával 
válik véglegessé, de az egészségügyi beruházásaink biztosan elkezdődhetnek, befe-
jeződhet a művelődési ház felújítása, és a közmunka programok is folytatódhatnak.

Hogy mit hoz még az új esztendő? Ami biztos: meg kell felelnünk az újabb válto-
zásoknak! A Szeged külterületén épülő kínai BYD autógyár és más nagyberuházások 
új lehetőségeket teremtenek térségünkben is. Települési összefogással azon leszünk, 
hogy ezekből a számunka legelőnyösebbeket megragadjuk. Még fontosabb lesz a 
gazdaságfejlesztés, de nem feledhetjük, egy élhető, a környezetet megóvó Balástyát 
kell építenünk! Ha ebben folytatódik az összefogásunk, akkor 2025-ben is méltán 
bizakodhat Balástya, méltán bizakodhatnak a balástyaiak!

Kívánok Önöknek nagyon boldog, sikeres, eredményekben gazdag újévet!
Ujvári László polgármester

Boldog, békés, sikerekben gazdag új évet kíván mindenkinek a Balástya Községi Önkormányzat!
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Az elmúlt hónap legfontosabb hírei 
Ujvári László polgármestertől

1.

2.

3.

4.

5.

6.
7.

8. 9.

Padfestések és PihenőPark takarítás
Az önkormányzat közfoglal-
koztatott munkatársa a Pihenő-
parkban, az állagmegóvás miatt 
faanyagvédő lazúrfestékkel  le-
festette a padokat, a virágtartó-
kat, a zsindelytetős kerti kiülő-
ket, továbbá a sportcsarnoknál is 
elkészült a padok festése. Szin-
tén a közfoglalkoztatott munka-
társak a Pihenőparkban a lehul-
lott leveleket összegyűjtötték az 
elszállításhoz.

közmeghallgatás és falugyűlés volt 
December 12-én közmeghall-
gatásra és falugyűlésre hívtam  
a Tanodába a lakosságot. Először 
az önkormányzat tizenöt projekt-
jének munkáiról tájékoztattam 
a megjelenteket, majd a kettes 
számú háziorvosi körzetben tör-
tént változásokról beszéltem.  
Elmondtam, a jövőt érintő terve-
ket számos körülmény nehezíti, 
így például több területen is nem 
várt plusz kiadásokkal kell már 
most számolni, így majd ha már 
látható lesz a jövő évi költségve-
tés, akkor tud a képviselő-testület 
dönteni több ügyben is. 

mélykúton járt a kéPviselő-testület
December 9-én Mélykútra uta-
zott a képviselő-testület, hogy 
újabb tapasztalatokat gyűjtsön  
a művelődési ház felújításához. 
A Művelődési, Sport- és Sza-
badidőközpontban néztük meg, 
ott hogyan oldották meg  a szel-
lőztetést, világítást, fűtést, és 
hogyan biztosítható a megfelelő 
akusztika. A helyi szakemberek-
kel és szaktanácsadóval egyez-
tettünk, hogyan lehet ezeket  
a legcélravezetőbben Balástyán is 
a művelődési ház nagytermében 
megoldani. 

egészségügyi intézmények felújítása
Az egészségügyi intézmények 
felújításához a közbeszerzési 
pályázat után a december 18-ai 
képviselő-testületi ülésen ki-
választottuk a kivitelezőket.  
A pályázatnak négy része van.  
Az első az Egészségház energeti-
kai korszerűsítése, a második a ter-

vezett teljes termálvezeték meg-
építése az Egészségházhoz, az I-es 
számú háziorvosi rendelőhöz és  
a Védőnői Tanácsadó épületéhez, 
a harmadik a II-es számú orvosi 
rendelőnél a gázkazán cseréje 
hőcserélőre a termálfűtés mi-
att, – ezeket a szegedi HPQ Kft. 
nyerte el –, a negyedik a Védő-
női Tanácsadó átépítése, tetőtér 
beépítése, babakocsi tároló ki-
alakítása, amelynek a szintén sze-
gedi Meridian Technic Kft. lesz  
a kivitelezője. Az adminisztrációs 
feladatok után januárban kötjük 
meg a kivitelezői szerződéseket. 
A munkák tavasszal kezdődnek, 
és év végére szeretnénk, ha befe-
jeződnének.

orvosi ellátás  
December 16-tól a II-es számú 
háziorvosi körzetben személyi 
változás történt. Átmenetileg tar-
tós helyettesítéssel oldja meg az 
önkormányzat az orvosi ellátás 
biztosítását, amiről részletesen  
a decemberi újságban adtam tájé-
koztatást. Megpróbáltunk minden 
anyagi és eszközfeltételt biztosí-
tani, hogy ebben a remélhetően 
átmeneti időszakban megoldást 
találjunk az orvosi ellátásra. Ele-
inte az elektronikus vényírás 
számítástechnikai akadályokba 
ütközött, de ennek a problémának 
a megoldásán informatikusok, az 
önkormányzati rendszergazda és 
munkatársa dolgoztak. Az átál-
láshoz előzetes tájékoztatást nem 
kaptunk, és volt olyan ügy, amit 
még december 13-án kellett intéz-
ni. Köszönöm mindenkinek, aki 
ebben segített, és a lakosságnak  
a türelmet!

Bankautomata
Az MBH bankautomatával kap-
csolatban többször adtam már 
tájékoztatást. A bankautomata 
új helyére vonatkozóan a bank 
javaslatot kért az önkormány-
zattól már második alkalommal. 
Legutóbbi levelükben azt írták, 
hogy 2025-ben költségtakaré-
kosság és racionalizálás miatt 
valószínűen ez a beruházás nem 
történik meg.

Pályázatokról
2024. decemberre öt projekt feje-
ződött be. Elkészült az Ady utcai 
Pihenőerdő, a park kialakítása az 
Emlékháztól a Védőnői Tanács-
adóig, az Integrált Szociális Intéz-
ményünk új helye, a polgármes-
teri hivatal főépületének néhány 
helyiségében a termálfűtés, és  
a Gajgonyai záportározó helyéről 
kitermelt földből a szemétrostálás.

útPályázat Beadásáról
A képviselő-testület döntött arról, 
hogy az útjavításra kiírt pályáza-
ton melyik külterületi útszakasz 
pormentesítését szeretné megva-
lósítani. A kiválasztott 0292-es 
út induló és befejező szakasza is 
egy négy számjegyű állami úthoz 

csatlakozik, lehet mondani, hogy 
elkerülő út funkciója is van. Több 
mint harminc őstermelő, családi 
gazdaság, agrár vállalkozás kö-
zelíthető meg erről az útról. Na-
gyon sok helyen kellene az utakat 
portalanítani, de próbáltunk olyan 
utat kiválasztani, ami a pályázat 
várható pontozása alapján előny-
ben részesülhet az elbírálásnál.  
A pályázat beadása januárban 
lesz, és a tervek elkészítéséhez  
a döntést követően már megkötöt-
tük a szerződést a tervezővel.  

köszönet
A Szent-Györgyi Albert Rotary 
Clubnak köszönöm a községünkben 
élő szociálisan rászorulóknak a kará-
csonyi ünnepek előtt biztosított aján-
dékokat és tartós élelmiszert.

A képviselő-testület elköszönt  
dr. Györe Ferenc háziorvostól

December 18-án, az év utolsó képviselő-testületi ülése rövid ün-
nepséggel kezdődött. Ujvári László polgármester az önkormányzat 
nevében megköszönte a december 16-án nyugállományba vonult  
dr. Györe Ferenc háziorvos 47 éves munkáját.

Ezután a napirendi pontok szerint haladva a polgármester beszámolt 
a jelenleg folyó tizenöt projekt munkáiról, amiből már öt befejeződött. 
Az Emlékháztól a Védőnői Tanácsadóig a park elkészült, szintén kész 
a Pihenőerdő, de ezek látványos eredményt tavasszal mutatnak, amikor 
minden kizöldül, a fű is elkezd nőni. Befejeződött a szemétrostálás, 
a polgármesteri hivatal főépületének egy részében a termálfűtés be-
szerelése, továbbá az Integrált Szociális Intézmény új helye is készen 
van. A testület jóváhagyta egy önkormányzati építési telek értékesítését 
ideköltöző fiataloknak. Ezután a polgármester havi illetményéről és az 
alpolgármester tiszteletdíjáról döntöttek, ami egyébként a törvényi elő-
írás szerint változott. A napi ügyek és feladatok, kérdések megvitatása 
után évzárót tartottak a képviselők.



3 • Balástyai ÚJság  önkormányzat

Miniszteri elismerő oklevelet kapott Balástya a 2024-es Start Plusz 
közfoglalkoztatási programok megvalósításában elért példaértékű, 
kiemelkedő szakmai munkáért. Ezt az elismerést az idén összesen  
17 önkormányzat és 3 közfoglalkoztató gazdálkodó szervezet kapta 
meg, Csongrád-Csanád vármegyéből egyedül Balástya teljesítményét 
díjazták ebben a formában. Az elismerés plusz 10 millió forint támoga-
tást is jelent községünknek.

2024. december 16-án a Belügyminisztérium Márványaulájában 
tartották meg a 2024. Start Plusz díjátadót, amelyen részt vett Ujvá-
ri László polgármester és Farkas Aranka közfoglalkoztatási előadó.  
A Pintér Sándor által aláírt miniszteri elismerő oklevelet Réthy Pál 
közfoglalkoztatási és vízügyi helyettes államtitkár adta át. Az elisme-
réshez tartozó Start Plusz díj 10.000.000 forint támogatási összeget   
a közfoglalkoztatási programokban létrehozott termelő kapacitások és  
a programban elért eredmények fenntartásához lehet felhasználni  
a 2025-2026. évi közfoglalkoztatási programban.

Réthy Pál a díjátadón felidézte, hogy amikor a kormány elindította  
a közfoglalkoztatási programokat, elsődleges cél volt annak biztosítá-
sa, hogy mindenki számára lehetőség nyíljon a munkára, fejlődésre és 
előrelépésre. Emlékeztetett arra, hogy az egységes közfoglalkoztatási 
rendszer az elmúlt évtizedben jelentős átalakulásokon ment keresztül, 
tekintettel a gazdasági növekedésre és a munkaerőpiaci igények vál-
tozásaihoz igazodva a programok célzottabbá, komplexebbé váltak. 
Hangsúlyozta, hogy a közfoglalkoztatási programok elindítása óta egy 
olyan rendszert sikerült kiépíteni, amely ma már nem csupán munkahe-
lyeket, hanem perspektívát is biztosít a résztvevők számára és a prog-
ramok a megélhetés biztosításán túl a közösségek megerősítésében,  
a helyi önfenntartás előmozdításában és a vidékfejlesztésben, a közös-
ség fejlődésében és az adott térség gazdasági helyzetének javításában 
is kulcsszerepet játszanak. A helyettes államtitkár szerint az innovatív 
kezdeményezések az egész társadalom számára is példát mutatnak.

Balástyán az elmúlt 10 évben a közfoglalkoztatási programok sikere-
sen működtek a helyi adottságoknak és a pályázati követelményeknek 
megfelelve, a lehetőségeket jól kihasználva. Az elért eredmények kö-
zött lehet említeni az Állatsimogató és a Népi emlékgyűjtemény létre-
hozását a dóci út melletti tanyán, valamint az ott lévő ingatlanok egy 
részének, az ólaknak, istállóknak a felújítását, illetve a haszonállatok 
vásárlását. A program lehetővé tette az évek során a rendezvénytér kör-
nyékének megújítását, pergolákat, padokat lehetett kihelyezni. A Va-
dásztanya vendéglő mellett a sokáig elhanyagolt állapotú erdős részt  
a program segítségével sikerült rendbe tenni, ott Pihenőparkot kiala-
kítani, és a játszótéri elemek folyamatos bővítésével egy sokak által 
kedvelt közösségi színteret kialakítani.

A sikeres közfoglalkozatási munka eredményeként épülhetett meg 
az új iskolai konyha, aminek a segítségével a mai kornak megfelelő, 
korszerű technikai, műszaki tartalom mellet főzhetnek az ott dolgozók. 
Tavaly kiegészítő támogatásnak köszönhetően a Vadásztanya vendég-
lő mellett felépült az új közösségi tér, a fából készült fedett terasz is, 
ami azóta számos rendezvénynek adott helyet. 2024. tavaszán nagy 
elmaradást lehetett pótolni a program támogatásával: sikerült rendbe 
tenni és megújítani a Páduai Szent Antal templom környékét. Balás-
tyán mindemellett a belterületek rendezettsége és növényesítése is 
folyamatosan biztosított a közfoglalkozatási pályázatok segítségével.  
Az önkormányzat erőgépeinek, traktorainak, mezőgazdasági munkagé-
peinek a beszerzése is mind ilyen közfoglalkoztatási támogatásoknak 
volt köszönhető. A közfoglalkoztatott munkatársak számos feladatot 
látnak el, a külterületi utak, buszmegállók rendben tartásától a közterü-
letek szebbé tételéig, emellett a község rendezvényeinek előkészítésé-
ből is mindig kiveszik a részüket.

Elismerést kapott Balástya a Belügyminisztériumban

KÖSZÖNET
Nagyon sok munkatársam érdeme ez a miniszteri elismerő 
oklevél és a plusz támogatás Balástyának! Köszönet illeti 
mások mellett Farkas Aranka közfoglalkoztatási előadót, 
valamennyi közfoglalkoztatott dolgozónkat, az önkormány-
zat fizikai munkatársait a sikeres munkáért, melyet a jövő-
ben is folytatni szeretnénk.

Ujvári László polgármester
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Sajtóközlemény
Balástya szociális infrastruktúra fejlesztés

2024/02/12

A Balástya Községi Önkormányzat 60 millió forint 
vissza nem térítendő európai uniós támogatást 
nyert a Terület- és Településfejlesztési Operatív 
Program Plusz (TOP Plusz) keretében szociális el-
látó központ fejlesztésére.
A projekt a Széchenyi Terv Plusz program, TOP_
PLUSZ-3.3.2-21 kódszámú, „Helyi egészségügyi és szociális 
infrastruktúra fejlesztése” megnevezésű felhívás keretében 
valósult meg.
A projekt célja volt a 6764 Balástya, Rákóczi utca 5. 302/1. 
helyrajzi szám alatti szociális ellátó központ létesítése, mely-
ben a házi segítségnyújtás és a gyermek- és családsegítő 
szolgálat kapott helyet. A szociális alapszolgáltatások infra-
struktúrájának fejlesztése feltétele annak, hogy elsősorban  
a társadalmi leszakadással veszélyeztetett csoportok helyze-
tének javítására irányuló programok végrehajtásához biztosí-
tott legyen a megfelelő intézményi háttér. Továbbá a foglalkoz-
tatottsági szint növeléséhez csökkenthetők legyenek a családi 
terhek, valamint életminőséget javító, és önálló életvitelt tá-
mogató új szolgáltatások induljanak. A projekt keretében sor 
került a Család és gyermekjóléti szolgálat fejlesztésére, mely  
a gyermekjóléti alapellátások részeként hozzájárul a szolgálta-
tások megerősítéséhez, a magasabb minőségű szolgáltatás-
hoz való jobb lakossági hozzáféréshez, a gyermekek család-
jukban történő nevelkedésének biztosításához. 
A fejlesztés keretében megtörtént a meglévő épület helyisé-
geinek átalakítása, a fűtési rendszer kiépítése a termálvízre 
alapozva, és a hőszigetelés, tetőcsere a teljes szociális ellátó 
ágazat számára. A fejlesztéssel létrejött a megújuló szociális 
alapszolgáltatás és gyermekjóléti alapellátás egy helyre köl-
töztetése.

A projekt címe: „Balástya szociális infrastruktúra fejlesztés”
Pályázati azonosító: TOP_PLUSZ-3.3.2-21-CS1-2022-00004
Kedvezményezett: Balástya Községi Önkormányzat
Támogatás összege: 60 millió Ft
Támogatás intenzitása: 100%
A projekt megvalósítás kezdő időpontja: 2023.12.13.
A projekt fizikai befejezésének dátuma: 2025.03.31.

A projektről bővebb információt a https://www.balastya.hu/
palyazatok aloldalon olvashatnak.
További információ kérhető:
Péterné Bárkányi Tímea
Telefon: 06 30 851 3396
E-mail: tbarkanyi@gmail.com

Adományok karácsonyra
Karácsony előtt többféle ajándék érkezett az önkormányzat  

Integrált Szociális Intézményéhez, hogy segítsen a rászorulók-
hoz való eljuttatásban.

A Balástya Községi Önkormányzattól Mikulás csomagot kapott 
72 gyermek és 50 család, valamint 17-en a nappali ellátásban lévő 
idősek is.

A meghirdetett Karácsonyi Cipősdoboz Akció keretében 24 
cipősdobozban érkezett ajándék, amit a családsegítő és a tanya-
gondnokok vittek el a családokhoz.

A helyi méhészektől 80 üveg mézet kaptak a rászoruló családok, 
és a nappali ellátásban részesülő idősek. Az adagoláshoz szükséges 
üveget az önkormányzat vásárolta és adományozta. A méhészeknek 
külön köszönet a méz felajánlásáért.

A Balástya Községi Önkéntes Tűzoltó Egyesület nevében a nap-
pali ellátásban részesülő időseknek Virágh István 40 liter húsos 
krumplistarhonyát főzött. Maráczi Mária, az Integrált Szociális In-
tézmény munkatársa szintén a nappali ellátásban részesülő idősek-
nek kakaslevest készített, Luca-pogácsát és mézeskalácsot sütött.

A Szent-Györgyi Albert Rotary Club 6 családnak ajánlott fel na-
gyobb értékű ajándékot. Továbbá 1.850.000 forint értékben ado-
mányozott a balástyai Integrált Szociális Intézmény számára tartós 
élelmiszert.

Az önkormányzati Állatsimogatóban nevelt sertések vágása, fel-
dolgozása után idén először december 5-én vitték ki a tanyagond-
nokok a nyers hurka, kolbász és tepertő csomagokat csaknem 150 
szociálisan rászorulónak, az idősek nappali ellátásában résztvevő 
és az ebédszállítást megrendelő nyugdíjasnak. December 18-án, 
az ebéd adagon felül plusz étkezésként sertéspörköltet kaptak az 
ellátásban részt vevő idősek, ami az ünnepek előtt segítség lehet 
számukra. A decemberben levágott sertések húsát használták fel  
a Falukarácsonyra főzött erdélyi csülkös-babos savanyú káposztá-
hoz is. A további hat sertés levágása, a húsból készült étel szociális 
célú kiosztása, közétkeztetési célú felhasználása januárban és feb-
ruárban fog megtörténni. 

Adományt kapott az óvoda
December 3-án a Visegrádi Szent György Lovagrend, a Dél-Alföl-

di Nagypriorátushoz tartozó Szegedi Priorátus karitász tagozatának 
tagjai, Ribizsár Péter, a szegedi prioritás priorja, két lovagtársával, 
Ábrahám-Türes Róberttel és Haim Józseffel együtt adták át a Csu-
davilág óvodának a SZIKI-ÉP Kft. által, a lovagrenden keresztül 
felajánlott 250.000 forint értékű adományt. A két darab udvari pa-
dot, két doboz érzékelő lapot, két futóbiciklit, egy kosárlabda hálót 
Csontos Mária óvodavezető néhány nagycsoportos gyerekkel együtt 
vette át, és elmondta, hogy az eszközöket az óvodai csoportokban 
az óvónők együtt választhatták ki a felajánlott összeg értékében.  
Az ajándékátadó eseményen részt vett Ujvári László polgármester is.

Ingyenes jogi tanácsadás 
Dr. Törzsi Tímea ügyvéd  

telefonon történő egyeztetés alapján tart  
ingyenes jogi tanácsadást a polgármesteri hivatalban.  

Telefon: 06 (20) 923-0308
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KÖSZÖNET
Köszönöm mindazoknak a munkáját, akik részt vettek a négy adven-

ti közösségi program előkészítésében és lebonyolításában. Külön kö-
szönöm a fellépő művészeknek, a traktoros felvonulás szervezőinek, 
és abban résztvevőknek, hogy az ünneplést színvonalasabbá tették.

Ismét egy nagyszerű közösségi összefogásnak lehettünk tanúi. 
Bárki, bármilyen tevékenységben végzett az ünnepeink alkalmával, 
tisztelettel köszönöm!

Ujvári László polgármester

Advent első vasárnapján az első gyertya fénye világított a temp-
lom előtt

December elsején, Advent első vasárnapján nagyon sokan gyűltek 
össze ünnepelni a Páduai Szent Antal katolikus templom előtti park-
ban. Először a hittanos gyerekek Jenei Norbert hitoktató vezetésével 
verses, zenés műsort adtak.

Ezután Brendan atya karácsonyi üzenetét mondta el. „Az advent 
szó azt jelenti, hogy várakozás, mikor várakozunk a karácsonyra. Van 
négy hetünk készülni karácsonyra, Krisztus születésére.” Az atya úgy 
fogalmazott, hogy az ünnep fontos része a töltöttkáposzta, a gyertya-
gyújtás, a házak feldíszítése, vagy a karácsonyi misén részt venni, de 
nem ez lényeg. „Az a fontos, hogy belül hogyan tudunk készülni. Az 
Advent a kedvesség ideje. Amikor valamilyen módon, mivel év vége 
van, próbáljuk újra megtalálni az emberségünket, az emberi szépsé-
günket. Ami lehet egy kedves szó, egy mosoly, megkérdezni egymás-
tól, hogy vagy? Megdicsérni valamit: szép a hajad, szép a ruhád. Jót 
kívánni: legyen szép napod! Sokat jelenthet valakinek. Erre való az 
Advent. Nagyon jól tudjuk, a karácsony a szeretet ünnepe. Első az, 
amit fentről, a Jóistentől kapunk, a másik féle szeretet, ami közöttünk 
van. Ezt osszuk meg egymás között. Bízok benne, hogy a követke-
ző négy hétben megvalósul, amit jelképez a négy gyertya: az első,  
a mai a hit gyertyája, a jövő héten a remény gyertyája, harmadik hé-
ten az öröm gyertyája, a negyedik a szeretet gyertyája. A következő 
hetekben gyakoroljuk a kedvességet. Nagyon jól tudjátok, hogy egyre 
feszültebbek vagyunk, sok a feszültség közöttünk, egyre türelmetle-
nebbek vagyunk, egyre nagyobb a rosszindulatúság bennünk. Itt az 
idő, hogy lazítsunk, fontoljuk meg a fontos dolgokat, hogy miért is 
vagyunk? Mit is jelent embernek lenni? Találjuk meg újra magunkat, 
a kedvességünket, a mosolyunkat, a családunkat, a barátainkat, a szép 
dolgokat. Mint látjátok, most minden csillog-villog, ilyen kellene, 
hogy legyen belülről is az adventi időszakunk, legyen szép az életünk, 
és természetesen ez kívülről is látszódni fog. Bízok benne, hogy így 
lesz!” Brendan atya a köszöntője végén szép adventi időszakot, és  
a karácsonyra jó készülődést kívánt mindenkinek.

Ujvári László polgármester is üdvözölt mindenkit, és elmondta, hogy a 
katolikus egyház egyik legnagyobb ünnepe a karácsony, a szeretet ünne-
pe, olyan jelkép az év során, amire készülnek a családok. Hangsúlyozta, 
nem az ajándékok nagysága a fontos karácsonykor, hanem az egymásra 
figyelés, az egymás iránti szeretet. Végül megköszönte mindazoknak  
a munkáját, akik segítették a készülést községünk közös ünnepére, majd 
a karácsonyi fények, és az első gyertya felkapcsolása következett. 

A polgármester ezután a Tanodához invitált mindenkit, ahol forró 
teával, forralt borral, kaláccsal várták az önkormányzat munkatársai 
és a segítők az egybegyűlteket. Két üstben készültek a forró italok.  
A kalács egyik fele, a hagyományos fonott kalács az iskolai tankony-
hában készült a bölcsőde munkatárasainak vezetésével, és volt, aki 
saját sütésű kalácsot hozott a kínáláshoz. Kézműves termékeket, apró 

ajándékokat is lehetett vásárolni a kupola alatt. Míg a felnőttek beszél-
gettek, a gyerekek szalmalabirintusban futkározhattak, amit láthatóan 
nagyon élveztek. Nagy öröm volt, hogy idén rendkívül sokan jöttek el 
együtt ünnepelni.

Balástyát is felkereste a Mikulás
Advent második vasárnapján az önkormányzat Mikulása a Tanodá-

nál várta a gyerekeket, és megkérdezte tőlük, hogy jók voltak-e. Min-
denkinek szaloncukrot adott. Ezután az Őszi Alkony Nyugdíjas klubba 
látogatott el, ahol két dalt énekeltek neki. Az ünnepség résztvevői itt 
is szaloncukrot kaptak tőle, és átadta a nyugdíjas klub ajándékát is, 
egy-egy csoki Mikulást. 

Köszönet a közreműködésért Juhász Jenő alpolgármesternek!

A harmadik vasárnap az öröm gyertyája világított
A Páduai Szent Antal katolikus templom előtt felállított községi ad-

venti koszorún december 15-én a harmadik gyertya fénye világított.  
A harmadik vasárnap kiemelkedik a többi közül, mert advent második 
felének kezdetét jelzi, az Úr eljövetelének közeledtét ünnepeljük, és 
ez a vasárnap az örömé. Ekkorra a Tanoda előtti kupola alatt már el-
készült a Betlehem. Ezen a napon a Balástya Községi Önkormányzat 
Integrált Szociális Intézménye a Tanodához várta az ünneplőket ke-
nyérlángossal, forró teával, almapunccsal, forralt borral. A Nandafalvi 
Hindu Közösség tagjai vöröslencse levest főztek tofu kockákkal, és 
egy kis édességgel, szárított birsalmalekvár darabokkal kínáltak min-
denkit. Az üllési citerások dalai, a kézművesek ajándéktárgyai hívo-
gatták a lakosságot találkozásra, beszélgetésekre. A gyerekek most is 
jót játszottak a szalmalabirintusban. Aki eljött, a hideg ellenére ismét 
egy kellemes est részese lehetett.  

A rendezvényen adta át az Integrált Szociális Intézmény a cipősdoboz 
akcióban összegyűjtött ajándékok egy részét és az önkormányzat kará-
csonyi csomagjait a meghívott rászorulóknak.

A plébánián nyitva volt a Porcelánbaba és babakiállítás, ahol kará-
csonyi dekorációval várta a Virágh család a látogatókat. Az adventi 
gyertyagyújtások alkalmával sokan gyönyörködtek a szebbnél szebb 
babákban.

ADVENTI ÜNNEPSÉGEK KÖZSÉGÜNKBEN
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Először tartottak községünkben ünnepi traktoros felvonulást  
a Falukarácsony alkalmával a gazdálkodással foglakozó géptulaj-
donosok. A példás összefogásról most is tanúbizonyságot tettek, így 
Balástyán is létrejött a több településen már hagyománnyá vált, kará-
csonyi díszvilágítással ékesített traktorok, kombájnok és más gépek, 
kamionok, autók felvonulása a belterület utcáiban. A több mint har-
minc jármű menete a Hunyadi utca végétől indult, amit a Katasztró-
favédelem Kutató-mentőcsoport Önkéntes Tűzoltó Egyesület gépjár-
műve vezetett fel, és a tűzoltóautója zárt. Az eső ellenére csaknem 
minden utcába eljutottak. 

Ezalatt a Páduai Szent Antal katolikus templomban a karácsonyi 
ünnepségre gyülekezett a lakosság. Aki később érkezett, már csak 
állni tudott a bejárat közelében, mert olyan sokan voltak. Az esten 
a Divertimento Vonósegyüttes koncertjét és Krániczné Gulyás Bri-

gitta szólóénekét halhatta a közönség. Brigitta először bemutatta az 
amatőrök alkotta együttest, amely tagjainak a többsége már gyerek-
kora óta ismeri egymást, és együtt jártak zeneórákra, de a barátságuk 
megmaradt. Felnőtt korukban vették kezükbe ismét a hangszereiket. 
Ezután konferálta is az együttes zeneszámait. Bach, Mozart, Vival-
di, Johann Pachelbel darabjai közben elénekelte az Ave Maria és  
a Halleluja című dalokat, elmondta Ady Endre Karácsony című ver-
sét, és felolvasta A mesélő gyertya című mesét. A vonósegyüttes 
műsorának zárásaként karácsonyi dalokat adott elő, majd a Matuska 
Tímea vezetésével a nemrég alakult helyi gyerekkórus dalát hallgatta 
meg a közönség. Szabó Viktor műsorvezető először Farkas Sándort, 
az Agrárminisztérium parlamenti államtitkárát, miniszterhelyettest és 
országgyűlési képviselőt, azután Ujvári László polgármestert kérte 
fel ünnepi beszédeik megtartására. 

Farkas Sándor dicsérettel kezdte mondandóját: "Mindannyian ma 
este egy olyan élménnyel lettünk gazdagabbak, a nagyszerű zene-
kar, énekkar, szólóénekes jóvoltából, amelyre nagyon sokan nem is 
gondoltunk, amikor a meghívót megkaptuk. Már csak azért is, hogy 
egy aránylag kistelepülésen ilyen nagyszerű ünnepi műsort hallani, 
átélni, ez volt az egyik legszebb ajándék, amit kaphattunk. Ezek az 
ajándékok azok, amelyek valahol bennünk maradnak. Ez az ami erőt 
ad mindannyiunknak azokban a napokban, amikor nem ünnepelünk, 
hanem a dolgos hétköznapok gondjaiban éljük mindennapjainkat. 
Most, amikor a várakozás utolsó napjai vannak, és egy ilyen nagy-
szerű műsorral melegítették fel a lelkünket, adták meg azt az erőt, 
ami valóban a várakozásról szól. A gyerekek előadásából nekem egy 
szó volt nagyon fontos, a béke. Azt hiszem, hogy ez mindannyiunk 
szívébe nagyon mélyen bele kell, hogy vésődjön, hogy az a háború, 
ami itt a szomszédunkban van, minél hamarabb véget érjen. Mi is 
nyugodtabban, békésebb életet élhessünk. Úgy gondolom, ebben kell 
most nekünk nagyon erősnek lennünk, amikor ez a nagyszerű pilla-

nat el fog jönni, egymásra találjunk otthon, a családunkban. Szülők, 
nagyszülők, gyerekek unokák, barátok, ismerősök, valóban töltsön 
el minket a békesség. Örömünnep következik holnapután, vasárnap 
a negyedik gyertyát gyújtjuk, és utána mindjárt itt van karácsony. 
Ehhez kívánok az ünnep előtt és az ünnepekben meghitt pillanatokat, 
mindenkinek szeretetteljes, békés, ugyanakkor csodálatos karácsonyi 
ünnepeket. És majd azt követően egy nyugodtabb, kiszámítható, ta-
lán számunkra egy kicsit könnyebbséget adó, biztos, boldog új évet."   

Ujvári László polgármester ünnepi beszédében megköszönte a Di-
vertimento Vonósegyüttesnek, hogy méltóságot és meghittséget ad-
tak az ünnepnek, zenéjük a szívünket lelkünket megérintette és hoz-
zájárult ahhoz, hogy az ünnepre hangolódjunk. Továbbá a gyereknek 
is megköszönte, hogy lelkes előadásukkal szebbé varázsolták ezt az 
estét. "Büszkék lehetünk rájuk, hiszen szorgalmuk és tehetségük egy 
közösséget építő erő. Az Advent idején keressük a fényt és a Kisjézus 
születése napján megtaláljuk. Ilyenkor még erősebben érezzük, hogy 
szükségünk van egymásra, a szeretteinkre, barátainkra. Gondoljunk 
azokra is, akik egyedül élik meg ezt a szent ünnepet, látogassuk meg 
szomszédainkat, ismerőseinket. Vigyünk otthonaikba egy pici szere-
tetet, gondoskodást. Figyeljünk arra, hogy a szeretet ne csak néhány 
napig, az ünnep idején éljen szívünkben, hanem a hétköznapokon is 
megmaradjon bennünk." A polgármester ünnepi köszöntője végén 
mindenkit szeretettel invitált a sportcsarnokba, egy közös karácsonyi 
vacsorára. Azt mondta: "Legyen ez az este az öröm, az összetartozás 
és a szeretet ünnepe!" Ezután minden jelenlévőnek, és minden la-
kosnak a saját, és képviselő-társai nevében áldott, békés karácsonyi 
ünnepeket kívánt.

A műsort követően a templomajtón kilépve lehetett látni a trakto-
rosok látványos, díszvilágításos felvonulását. A sportcsarnokig az 
esőben a járdán állva sokan csodálták a menetet, amely a rendez-
vénytéren parkolt le.

A sportcsarnokban az önkormányzat munkatársai szépen terített 
asztallal várták az ünneplőket. A tányérokon piros szalvétára mé-
zeskalács ajándékot tettek. Forralt borral, teával kínáltak mindenkit. 
A 350 adag finom, erdélyi csülkös-babos savanyú káposzta, amit  
a Vadásztanya vendéglőben készítettek, mind elfogyott. A karácso-
nyi zene mellett, vacsora után tovább folyt a beszélgetés. Az idei 
Falukarácsony is felemelő együttlét volt, erősítette közösségünket, 
összetartozásunkat. Aki eljött, szép élményekkel gazdagodhatott, fel-
töltődhetett, jól érezhette magát.

Traktoros felvonulás színesítette az idei Falukarácsonyt

KÖSZÖNET
Köszönöm mindenkinek, aki el tudott jönni együtt ünnepelni, 

és köszönöm mindazok munkáját, akik lehetővé tették, hogy 
ilyen szép legyen a közös karácsonyunk!

Ujvári László polgármester
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Óévbúcsúztató csergetést tartot-
tak Balástyán

December 28-án a balástyai Rabi Tamás és barátai óévbúcsúz-
tató csergetést elevenítettek fel községünkben. A néphagyomány-
nak megfelelően karikás ostor csattogtatásával űzték el a rosszat.  
Ezt a szokást a néprajzi források alapján december 23-a és decem-
ber 31-e között tartották a pásztorkultúrában, bár Balástyán a hely-
történeti adatok szerint eddig ilyenre még nem volt példa.

A rendezvénytéren gyülekeztek a csergetésben résztvevők és  
a közönség, akiket az önkormányzat munkatársai forró teával és 
forralt borral kínáltak. Közben a téren csikós ruhákba öltözött fér-
fiak próbát, bemutatót tartottak az ostorokkal, amiből három fajta 

volt, amit a csikósok, gulyások és kondások használtak. Rabi Ta-
más rövid eligazító beszéde után a hagyományőrzők felsorakoztak 
mögé, és nemzetiszínű zászlóval csendben vonultak a templomhoz. 
A csikósokhoz tartozó nők korabeli öltözetben kísérték őket. A me-
net után indultak a nézők is. A templomnál meghatározott távol-

ságra álltak be a csergetők, hogy ostoraikkal egymást ne érjék el. 
Több kolompos is elfoglalta a helyét, és várták a déli harangszót, 
ami után kezdődött a zajkeltés, puskalövések, ostorpattogás, ko-
lompolás, amivel a rossz eltávozását, a jót és a szerencsét kívánták. 
Ezután az út szélességében szintén egymástól távol helyezkedve  
a csapat ostorcsapások közepette visszaindult a rendezvénytér-
re. Huszonnégy ostorcsapás jelezte, hogy ezzel el is búcsúztatták  
a 2024-es évet, majd a himnusz közös eléneklésével zárult az ese-
mény. A csergetésre például Kecskemétről, Kiskunhalasról, Kis-
kunmajsáról, Kömpöcről, Mindszentről, Pálmonostoráról is érkez-
tek a résztvevők, akiket az önkormányzat ebéddel vendégül látott.

A rendezvény rendőri útvonal-biztosítás mellett zajlott.

Jubiláló házaspárokat köszönt  
az önkormányzat

A balástyai Páduai Szent Antal katolikus templomban 2025. feb-
ruár l6-án, vasárnap, a 9.15 órakor kezdődő ünnepi szentmisén  
a Balástya Községi Önkormányzat ünnepség keretében köszönti  
a jubiláló házaspárokat. A szentmise után 10.30 órakor közös kö-
szöntésre, emléklap átadásra és fogadásra a sportcsarnokban vár-
juk a házaspárokat, és minden megjelent vendéget. A meghívás 
elfogadását, a részvételi szándékot legkésőbb 2025. január 31-ig 
a polgármesteri hivatalban, Huszka Gabriella anyakönyvvezetőnél  
a 06 62/278-222 (lll-es mellék) telefonszámon jelezzék.

Ujvári László polgármester és a képviselő-testület

A Gondosóra Programra  
a kormányhivatalokban is lehet 
regisztrálni

A Gondosóra programra az indulása óta már több mint 700 ez-
ren regisztráltak, közülük 30 ezren Csongrád-Csanád vármegyében. 
Ez egyértelműen azt jelenti, hogy a nyugdíjasok körében népszerű 
ez a szolgáltatás, úgy látják, hogy tényleges segítséget, biztonsá-
got tud adni a mindennapokban az egyetlen gombnyomással segít-
séget nyújtó gondosóra. A kicsit több mint egyéves története alatt 
eddig 33 ezer olyan súlyos eset volt, amikor mentőt kellett hívni 
a gondosóra-riasztást követően. A kézre tehető vagy nyakban is 
hordható készülék összekapcsolódik egy diszpécserközponttal, ahol 
egészségügyi szakirányú végzettséggel rendelkezők is vannak. Ha 
a felhasználó rosszul érzi magát és megnyomja a gombot, akkor 
kapcsolatba kerül a diszpécserközponttal. A készülék egyébként 
gombnyomás nélkül is működik, mert esésérzékelő is van benne. 
Ha nagyon gyors mozgást érzékel, akkor automatikus riasztást küld 
a központba. A Gondosóra programra minden 65 év fölötti magyar 
nyugdíjas regisztrálhat. A regisztráció egyszerű, interneten és az in-
gyenes, 06 80 804 050-es zöldszámon is megtehető. A hozzátarto-
zóknak is biztonságot jelent a program, mert az ingyenesen letölthe-
tő applikáció segítségével ők is értesülhetnek arról, ha 65 év feletti 
családtagjuk segítségre szorul. Új hír a programról, hogy januártól 
már a kormányhivatalokban is lehet regisztrálni az időseknek ko-
moly biztonságot adó Gondosóra Programra. A regisztrációban Ba-
lástyán a Teleház munkatársai is segítséget adnak az igénylőknek.

Forrás: https://kormany.hu/hirek/a-gondosora-program-mar-
33-ezer-eletet-mentett-meg, és https://www.delmagyar.hu/helyi-
kozelet/2024/12/gondosora

MEGHÍVÓ 
FALUFARSANGRA

A Balástya Községi Önkormányzat farsangi 
ünnepséget tart a sportcsarnokban február 9-én, 

vasárnap 15 órakor, amelyre szeretettel várja 
a lakosságot.
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Évzárót tartott a balástyai mozgáskorlátozott csoport
December 6-án, a Vadásztanya vendéglőben tartotta évzáró 

összejövetelét a Mozgáskorlátozottak Csongrád-Csanád Várme-
gyei Egyesülete balástyai csoportja.

Először Németh Anita művelődésszervező üdvözölt mindenkit, 
és bemutatta a meghívott vendégeket: Ujvári László polgármestert, 
Kovács Pétert, a Mozgáskorlátozottak Csongrád-Csanád Vármegyei 
Egyesületének titkárát, Czékmánné Rózsa Máriát, a megyei egyesü-
let munkatársát, a kisteleki csoport két vezetőségi tagját, Horváthné 
Virágh Etelkát és Miklósné Mészáros Zsuzsannát. Ezután a taggyűlés 
jegyzőkönyv vezetőnek Szekeres Arankát kérte fel, majd Palotás Ibo-
lya csoporttitkár köszöntötte a tagokat, a meghívott vendégeiket, és 
beszámolt a 2024-es év történéseiről. Elmondta, hogy taglétszámuk 
három fővel emelkedett, és két fővel kevesebb lett, így most 42 tagja 
van a csoportnak. Felsorolta, hogy milyen programjaik voltak. Febru-
ár 4-én a Falufarsangon vettek részt, március 10-én Nőnapot tartottak 
a klubjukban, április 26-án ott voltak a Kocsmakvízen a Vadásztanya 
vendéglőben, április 28-án a Kóbor-ló lovas tanyára kirándultak, má-
jus 9-én anyák napi ünnepséget tartottak a Tanodában. Május 19-én 
Petőfiszállás-Szentkútra utaztak, június 3-án az óvodában palacsintát 
sütöttek, június 7-én Gyulára kirándultak, július 20-án részt vettek 
a Zsírégető kerti partin, július 27-én megtartották az új klubhelyisé-
gük avatóját, augusztus 2-án Cserkeszőlőre utaztak, augusztus 22-én  
Mórahalmon rendeztek fürdőnapot, szeptember 28-án a Faluna-
pokon voltak mindannyian. Szeptember 30-tól ismét részt vesznek  
a Kocsmakvíz vetélkedősorozatban, október 9-én Kisteleken az Idő-
sek Világnapja ünnepségre mentek, október 18-án a Vadásztanya 
vendéglőben az Idősek Világnapi ünnepségen vettek részt, november 
9-én a balástyai Böllérfesztiválon közösen főztek. November 13-án 
és december 3-án a vármegyei élelmiszermentéshez kapcsolódtak és 
azokon a napokon szét is osztották az ott kapott élelmiszert a csoport 
tagjainak. Palotás Ibolya elmondta, hogy a Teleház épületében lévő 
klubhelyiséget az Őszi Alkony Nyugdíjas Klubbal közösen használ-
ják, rendezvényeiket is együtt tartják. Minden vasárnap délután van 
klubnapjuk, ahol bárkit szívesen látnak. Mozgalmas évet zárnak, és 
személyesen arra törekszik, hogy a csoport minden tagja jól érezze 
magát, tudja, hogy tartozik valahová. Szilveszterkor is nyitva volt  
a klub, és batyus Szilvesztert tartottak.

A beszámoló után megköszönte a támogatást Ujvári László pol-
gármesternek, a segítséget Kovács Péter megyei titkárnak, Gombos 
Istvánnak, hogy egész évben a nagyobb összejöveteleken vállalta  
a főzést. Kauczki Antalnak, aki segíti a rendezvények lebonyolítását. 
Czékmánné Rózsa Máriának a csoport segítését, Gera Jánosnénak 
a segítséget, az ötleteit. Az állandó segítséget Szél Antalnénak. Kö-
szöntötte a 94 éves Gera Ferencnét, aki a legidősebb tagja a csoport-
nak. Weisz Nándornét is köszöntötte, aki az idén 80 éves.

Ujvári László polgármester beszédében kiemelte, hogy fontosnak 
tartja a részvételt az élelmiszermentésben, és legalább annyira fontos 
az érzelmi kötődés is, amit a csoporthoz való tartozás ad a tagoknak. 
Gratulált a csoportnak a programok megszervezéséhez. Kifejezte 
szándékát arra, hogy az önkormányzat a jövőben is támogatja a ren-
dezvényeiket, mert a település közéletében fontos a szerepük.

Kovács Péter vármegyei titkár röviden bemutatta az egyesület mun-
káját. A Mozgáskorlátozottak Csongrád-Csanád Vármegyei Egyesü-
letének húsz csoportja, és több mint 1500 tagja van, plusz egy ifjúsági 
és egy horgászcsoport tartozik hozzájuk. Megköszönte Palotás Ibo-
lyának a munkáját, és megemlítette, rajta kívül is nagyon sokan vég-
zik ezt a feladatot önkéntes alapon. Jó az együttműködésük, fontos-
nak tartja az összetartást, az önkormányzatokkal az együttműködést. 
Ezt Ujvári Lászlónak külön megköszönte. Ebben az évben az egye-

sület elnökével harminc, úgynevezett esély órát tartottak fiataloknak, 
ami arról szól, hogy a következő generációt próbálják arra felkészíte-
ni, ha az utcán bármilyen mozgáskorlátozott személlyel találkoznak, 
hogyan legyenek segítőkészek. Elmondta, hogy 25 rendezvénye volt 
ebben az évben az egyesületnek. Megemlítette az élelmiszermenté-
si akciók adatait. Az elmúlt egy évben kereskedelmi áruházak által  
32 tonna élelmiszert mentettek meg a kidobástól, ami pékáru, zöld-
ség, gyümölcs. Hat alkalommal kaptak tartós élelmiszert, tíz tonnát, 
55 millió forint értékben. Két alkalommal gyűjtöttek áruházakban, ez 
4,5 tonna és több mint négy millió forint értékű élelmiszer volt. Tár-
gyi adományt is kaptak több mint négy millió forint értékben. Útjára 
indították a Kincses zsák projektjüket. Kisteleken és Szegeden több 
üzletben megtalálható egy Kincses zsák tábla, amin vannak szaty-
rok, és a használaton kívüli játékokat bele lehet tenni. Ezt azután az 
egyesület összegyűjti, és a rászorulóknak szétosztja. A projekt fél éve 
tart, és eddig 70 banános doboznyi játék gyűlt össze. Ebben az évben 
a Szegedi Bárczi Gusztáv Egységes Gyógypedagógiai Módszertani 
Intézmény, Óvoda és Általános Iskola gyermekeinek juttatják el.  
A titkár beszámolt arról is, hogy vannak kedvezmény elfogadó he-
lyek, ahol a tagsági kártyával különböző kedvezményeket lehet 
igénybe venni. Öt településen 110 elfogadó hely van. Rekreációs 
programokat vehetnek igénybe a tagok az irodában: van kezelési 
lehetőség BEMER készülékkel, masszázsra bejelentkezhetnek, test-
masszírozó készülék kölcsönözhető, és érdekképviseleti ügyekben 
fordulhatnak segítségért a vármegyei csoport irodájához a tagok. Ko-
vács Péter említést tett a jövő évi új programjaikról is. Zárásként saját 
adventi versét olvasta fel. 

Horváthné Virágh Etelka a kisteleki csoport nevében köszöntött 
mindenkit. Kiemelte, hogy a legfontosabb a valahová tartozás, és 
ez ebben a csoportban érvényesül, mert mozgáskorlátozottként se-
gítséget tudnak kapni, hasonló helyzetben lévő emberekkel tudnak 
beszélgetni. Elmondta, hogy a kisteleki csoportban ünnepségük 
volt és elhangzott az a dal is, amit gyerekkora óta ismer: Dicsőség 
mennyben az Istennek, és második versszakában Békesség a Földön 
az embernek. Az utóbbi sorral látja, hogy komoly gondjai vannak az 
embereknek. "Ha körbenézünk, nem egészen ezt látjuk. Ezt a békes-
séget kellene megteremteni. Ha bennem, az én lelkemben meg van ez  
a békesség, akkor azt sugárzom a mellettem levőnek, a környezetem-
ben levőnek is." Azt kívánta mindenkinek, hogy erős, békében lévő 
lélekkel élje meg ne csak a Karácsonyt, hanem az elkövetkező idő-
szakot, ami ránk vár ebben az életben. "Ehhez mindenkinek legyen 
ereje, kitartása, türelme és valamiféle vidámsága, mert az élethez  
a derű nagyon fontos."

Az összejövetel végén Gera Jánosné ajándékkal, Kovács Péter vi-
rággal köszönte meg Palotás Ibolya munkáját. Gera Jánosné ajándék-
kal köszönte meg az együttműködést és a munkáját testvércsoportjuk, 
az Őszi Alkony Nyugdíjas Klub vezetőjének, Juhász Andrásnénak is. 
A zeneszolgáltatást Tari Józsefnek Palotás Ibolya köszönte meg. 

A köszönetek után az ebéd következett, amelyre az önkormányzat 
látta vendégül a megjelenteket. Végül mindenki kapott egy élelmi-
szercsomagot, amit adományokból és saját ajándékaiból Palotás Ibo-
lya állított össze. 

       Illin Klára

KÖSZÖNET
A balástyai COOP ABC-nek, a Széchenyi ABC-nek, a Goods 

Market-nek köszönöm, hogy támogatják a csoportunkat!
Palotás Ibolya
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Balástya története múzeumi szemmel Családfakutatásról és családtörté-
netről szóló előadás volt Balástyán

Levéltári előadások az anyaköny-
vekben és anyakönyveken kívüli 
források kutatásáról

2024. november 27-én és december 4-én a Tanodában Balog Lajos,  
a Magyar Nemzeti Levéltár Csongrád-Csanád Megyei Levéltár 
munkatársa az anyakönyvi és az anyakönyveken kívüli forrásokról, 
és azok kutatásának helyeiről tartott előadást. 

November 27-én a diákon megjelenő születési, házassági és ha-
lálozási anyakönyvek mellett az adatbázisokban fellelhető do-
kumentumokba, valamint a levéltár saját adatbázisa (https://
adatbazisokonline.mnl.gov.hu/) mellett a Familysearch (https://
www.familysearch.org/en/) online adatbázissal is megismerkedhet-
tek az előadáson résztvevők. 

A december 4-i előadáson többi között megyei és országos ösz-
szeírásokkal, úrbéri tabellákkal, népszámlálási ívekkel, katonaállí-
tási lajtsromokkal és korabeli georeferált térképekkel és az ezek-
hez kapcsolódó adatbázisokkal (Hungaricana, Adatbázisokonline 
Arcanum Digitális Adatbázis) ismertette meg az érdeklődőket.

2024. november 28-án, a Tanodában dr. Szolnoki Zoltán és ifj. 
Tóth István, a Móra Ferenc Múzeum történészei "Kincsek a Móra 
Ferenc Múzeum gyűjteményéből" címmel tartottak előadást. Elő-
ször a múzeumi munkáról beszéltek, majd arról, hogyan illeszke-
dik a tevékenységi körükbe Balástya története.

Az előadás elején dr. Szolnoki Zoltán bemutatta a Felsőtanyától Ba-
lástyáig című kötetet, amelyhez a múzeum munkatársai is hozzájárultak 
kutatásaikkal, írásaikkal. Történész társa, Tóth István két fejezetet is írt 
a kötethez. A múzeum munkájára rátérve elmondta, hogy a Móra Fe-
renc Múzeumnak többféle gyűjteménye van: néprajzi, történeti, numiz-
matikai és természettudományi gyűjtemény, valamint van hatvanezer 
tételt számláló szakkönyvtári rész is, továbbá jelentős a képzőművé-
szeti gyűjtemény. Példaként említette, csak a történeti gyűjteményben 
220 ezer műtárgy van. Elmondta, hogy községünk területéről milyen 
régészeti lelelteket őriznek. A honfoglalástól a középkor végéig tartó 
korszakból minimális mennyiségű lelet került elő. Egyébként 246 ré-
gészeti lelőhely tartozik a mai Balástya közigazgatási területéhez. Ezek 
jelentős része szórvány leletekből tevődik össze, ami azt jelzi, hogy 
korábban nem élhettek itt olyan népek, akik tartósan itt lakhattak vol-
na. Viszont az őskorból és a szarmatakorból elég sok lelőhelyet talál-
tak. Erről a területről elsősorban cseréptöredékek maradtak fenn. Egy 
honfoglaláskori szíjvég díszítőelem és egy női viseleti elem, hajfonat 
díszítő korong képét mutatta be kivetítve, ami erről a területről került 
elő. A mai Balástya középkori elhelyezkedéséről csak feltételezések le-
hetnek, amelyet szintén kivetített térképen mutatott meg az előadó. Ez 
alapján a XIII-XIV. században tartósan lakott település ezen a területen 
nem volt. Két jelölt település látható, Szeged és Szer. Az utóbbit a jelen-
legi Ópusztaszer területével szokták azonosítani. Szer történetét Ano-
nymus leírásából idézte. Az első írott források a XVIII. század elején 
említik a területet "Szeged szállás" elnevezéssel, és végül az 1848-tól 
kialakult tanyai közigazgatásról beszélt dr. Szolnoki Zoltán. 

Ifj. Tóth István a múzeum kiemelkedő műtárgyait mutatta be elő-
adásában, és olyan érdekességeket, amelyek Balástyához köthetőek. 
Megemlítette, hogy a Balástya történeti kötetben prof. dr. Marjanucz 
László foglalta össze a tanyai közigazgatás kezdeteit. Az első műtárgy, 
amit fotón bemutatott, az egy 1848-as, kávébarna színű honvéd atil-
la és egy lengyel légiós kard volt ugyanabból az időből. A Kossuth 
kultusz tárgyai közül egy arany nyakkendőtű képét láthatta a közön-
ség, amelyet Kossuth Lajos amerikai körútján adott az egyik amerikai 
szenátornak, amikor anyagi és politikai támogatást ment szerezni az 
újabb szabadságharc elindításához. A nyakkendőtűn a középpontjában 
lévő fotó 1855-ben Londonban, az arany nyakkendőtű maga pedig Pá-
rizsban készült. A műtárgyat a szenátor leszármazottai Ausztráliából 
adományozták a múzeumnak. Ezután a felsőtanyai régióból származó 
neves cigányzenész, Dankó Pista fotóját, kottáinak képét mutatta meg, 
és a hozzá kapcsolódó történeteket mesélte el ifj. Tóth István. Beszélt 
a szegedi nagyárvízről, hiszen az nemcsak Szegedet, hanem az egész 
Tisza menti részt is érintette a dóci Petresi-gát átszakadásával. Munká-
csy Mihály balástyai kapcsolódási pontját is megemlítette, és fotókkal 
is illusztrálta erről szóló elbeszélését. A történész megjegyezte, hogy 
Balástyáról és környékéről összesen 3785 leltározott tétel található  
a múzeum falai között, a képzőművészeti leltár kivételével minden 
gyűjteményi egységben. Bemutatta az 1887-ben készült kataszteri 
térképet, ami a Balástya történeti könyvben is helyet kapott. Érdekes-
ségként elmondta, ahogy változott a településkép, úgy változtattak  
a térképen is, mert rohamosan nőtt a népesség, 1924-25-ben új házhe-
lyeket kellett kialakítani. A templom 1908-as fotójának kapcsán beszélt 
a plébánia önállósulásáról, Kistelektől való leválásáról, a település ezt 
követő igen gyors fejlődéséről. Ifj. Tóth István előadása zárásaként fo-
tón bemutatta az 1936-os olimpiai fáklyát, amit Szőke Lajos kántor vitt, 
és erről a témáról is néhány történetet elmesélt.

Aki szeretné a teljes előadást megnézni videó-felvételen, a könyvtár-
ban megteheti..

Illin Klára

2024. november 20-án a Magyar Nemzeti Levéltár Csongrád-Csa-
nád Vármegyei Levéltár munkatársa, Balog Lajos tartott családfa-
kutatásról és családtörténetről szóló előadást a Tanodában, amelyen 
részt vett Börcsök Roland, a Nemzeti Művelődési Intézet várme-
gyei igazgatója és Ecseki Petra, az NMI térségi koordinátora. 

Az előadás elején a családfa és a családtörténet kutatás alapjai-
val ismerkedhetett meg a hallgatóság. Az érdeklődök tájékoztatást 
kaptak arról, milyen módon érdemes nekilátni egy ilyen kutatásnak.  
Az alapok megismerése után néhány családfakészítő programot 
mutatott be az előadó. Az úgynevezett Genopro és Ahnenblatt, hon-
lapról letölthető program segítségével a családfa iránt érdeklődők 
képesek felrajzolni a kikutatott család családfáját. A kutatáshoz az 
egyik legfontosabb forrás a Familysearch nevű böngészőből elér-
hető oldal, amely 1895-ig tartalmazza a magyarországi felekezetek 
által digitalizált mikrofilm anyakönyveit. Az egykori Szovjetunióba 
elhurcolt honfitársainkat vagy az első világháborúban hősi halált 
halt katonákat a Magyar Nemzeti Levéltár néhány éve elkészült 
adatbázisában böngészve lehet kutatni. 
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Határszolgálati vámügyintéző 
álláspályázat

A Nemzeti Adó- és Vámhivatal Csongrád-Csanád 
Vármegyei Adó- és Vámigazgatóság

külső pályázatot hirdet határszolgálati 
vámügyintéző munkakör betöltésére.  
A pályázat beérkezésének határideje:  

2025. január 17-én 12.00 óra.  
A munkakör betöltésének várható időpontja: 

2025. április 1.
Részletek a honlapon a tájékoztatóban:  

https://www.balastya.hu/2024/12/21/hatarszolgala-
ti-vamugyintezo-allaspalyazat/

90 éves Bitó János
Bitó János családja körében ünnepelte 90. születésnapját, lánya 

és fia párjaikkal, hét unokája és egy dédunokája köszöntötte. A ju-
bileum alkalmával Ujvári László polgármester is meglátogatta, és 
átadta neki Orbán Viktor miniszterelnök üdvözlő levelét.

Bitó János 1934. december 19-én született. Gajgonyában szülei-
vel, testvéreivel együtt gazdálkodtak. 1958-ban kötött házasságot 
Farkas Matilddal, és két gyermekük született. A gazdálkodást to-
vább folytatták. A termelőszövetkezetek megalakulása után ott 
dolgozott, mezőgazdasági végzettségével a gyümölcstermesztés 
ágazatvezetőjeként. Felesége 1991-ben elhunyt. 1993-tól Czirok-
né Pálfi Irénnel él közös háztartásban. Az életben a sok nehézség 
ellenére legnagyobb örömet számára gyermekei és unokái születé-
se hozta. Szerencsésnek, boldognak tartja magát, mert feleségével 
szeretetben élt, és Irénkével szintén szeretetben élnek. Ma is tevé-
kenyen, a házkörüli munkákat elvégzi, a bevásárlást intézi, és szeret 
beszélgetni.

Beszélgető est Zelei Györggyel
December 12-én a Tanodában volt a Hat hónap, öt ország, 4600 

kilométer című beszélgetés Zelei Györggyel, aki zarándokútja él-
ményeit osztotta meg a közönséggel. Először az útra való felkészü-
lésről, azután a megtett útról, továbbá a legemlékezetesebb esemé-
nyekről kérdezte Illin Klára újságíró, majd a kivetített fotók alapján 
Gyuri felidézte az élményeit. Elmondta, az egész úton úgy érezte, 
vele van az Isten, mert mindenütt megsegítette, ahol úgy érezte nem 
tudja a megoldást. Az est végén Ujvári László polgármester megkö-
szönte Zelei Györgynek az útibeszámolót, és kérte, ha újabb utakra 
indul, arról is számoljon majd be.

Helyettes orvosok a II-es számú 
háziorvosi körzetben

A Kóródy utcai rendelőben két doktornő, dr. Kiss Alexandra és  
dr. Lőrik Alíz tartós helyettesítéssel látja el a háziorvosi munkát. 
A betegek fogadása változatlanul bejelentkezés szerint zajlik.  
A maszk használata a tél folyamán kötelező, de az ezzel kapcsola-
tos aktuális tájékoztató a bejárati ajtón mindig megtalálható. Sürgős 
esetben mindkét doktornő soron kívül fogadja a betegeket, de sú-
lyos eseteknél rendelési időben is házhoz lehet hívni őket. 

A rendelő telefonszáma: 06 62/278 400

Dr. Kiss Alexandra szerdán, csütörtökön és pénteken 8-12 órá-
ig rendel. A háziorvosi munka mellett az iskolaorvosi teendőket 
is ellátja.

Dr. Kiss Alexandra 2014-ben 
végzett a Szegedi Tudomány-
egyetem Általános Orvostu-
dományi Karán. Ezt követően 
a makói kórház pszichiátriai 
osztályán másfél évig vett részt 
rezidensképzésben. Közben 
családot alapított, majd a Sze-
gedi Tudományegyetem Életta-
ni Intézetben dolgozott. 2024. 
novemberében szakvizsgázott. 
A tartós helyettesítést három hó-
napig vállalta, mert utána Sze-
geden, a Rókusi körúton lesz 
háziorvosi praxisa.

Dr. Lőrik Alíz minden hétfőn és kedden 8-12 óráig látja el a 
háziorvosi teendőket.

Dr. Lőrik Alíz 2012-ben vég-
zett a Szegedi Tudományegye-
tem Általános Orvostudományi 
Karán, utána a Családorvosi In-
tézetben rezidensképzésben vett 
részt. 2016-ban szerezte meg a 
háziorvostan szakvizsgát. Jász-
Nagykun-Szolnok megyébe 
költözött, és ott egy kisebb tele-
pülésen kezdte el a családorvosi 
munkát, ahol kilenc évig dolgo-
zott. 2020-ban költözött visz-
sza Szegedre, és jelentkezett a 
csengelei II-es számú vegyes 
háziorvosi körzet ellátására. Na-

gyon örült ennek a lehetőségnek, mert kiskunmajsai származású, és 
így szinte "haza jött". Közben 2022-ben sportorvostanból szerzett 
szakvizsgát, így sportorvosként is dolgozik a háziorvosi munkája 
mellett. Még az egyetem után családot alapított, a lánya 12 éves, 
fiai 8 és 2 évesek. A csengelei háziorvosi munkája mellett hat hó-
napig, 2025. június 15-ig vállalta a balástyai II-es számú háziorvosi 
körzetben a tartós helyettesítést. Szeretné megvalósítani a helyben 
történő vérvételt, ami Csengelén nagyon jó rendszerben alakult ki. 
Kéthetente zajlanak a rendelőben a vérvételek, és a tanyagondnokok 
szállítják el a vért a kisteleki szakorvosi rendelő laborjába. Nagyon 
szeretné, ha Balástyán is ez hasonlóan működhetne. Folyamatban 
van ez ügyben az egyeztetés a laborral.
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A Balástyai Motiváció Tanoda őszi 
féléve

Az őszi félévben ismét sok izgalmas program valósult meg a tano-
dánkban. Szeptember elején nagyon örültünk, hogy új tanodásokat 
és mentorokat köszönthetünk, és így egy új csoportot is indítottunk.  
Minden félév elején közösen tervezzük meg a féléves céljainkat, 
hogy milyen témákkal foglalkozzunk, és hogy milyen közös szabá-
lyok mentén tudunk együttműködni a közösségben.  

Szeptember végén egy családi nap alkalmával közösen 
bowlingozni mentünk Szegedre. Örültünk, hogy sok tanodással és 
családjaikkal együtt tudtunk játszani és kikapcsolódni. 

Nagyon büszkék vagyunk, hogy idén újra lehetőség nyílt, hogy 
a tanodások nemzetközi projektekben vegyenek részt. Októberben 
18 éves szegedi és balástyai tanodások vettek részt elsőként egy 
nemzetközi ifjúsági csereprogramon Olaszországban, majd nem 
sokkal ezután európai körútra mentek a Discover EU program kere-
tén belül. A gyönyörű tájak, kulturális élmények, angol nyelvtudás 
gyakorlása mellett nagyon sok jó élménnyel tértek vissza.

Tanodásaink a média területén is kipróbálhatták magukat  
a HISTOROM program keretén belül, melynek célja, hogy bemu-
tassa a roma közösségek gazdag történelmét, August Krogh mun-
kásságáról készítettek egy  videót, amellyel bejutottak a kilenc leg-
jobb pályamunka közé.

Tovább dolgoztunk a Tanoda Önkormányzat idei projektjén is, 
amely során a tanodai csoportok részvételi költségvetés felhasz-
nálásáról dönthettek, amelyet egy faültetési akció megvalósítására 
szántak. Az ötlettől, a tervezésen át egészen a megvalósításig min-
den lépésbe bevontuk a gyerekeket, és közösen ültettünk el végül 
30 facsemetét Balástyán. A tanodai kiskertünkben elvégeztük az 
őszi munkálatokat is, amelyhez egy lelkes céges csapat önkéntes-
ként csatlakozott. Mindezek mellett a hagyományos ünnepeinket 
és programjainkat mint a halloweeni közösségi nap, garázsvásár, 
születésnaposok ünneplését is megtartottuk. Valamint idén újra ellá-
togattak hozzánk külföldi hallgatók, akik egy-egy előadás és kiscso-
portos foglalkozás keretében bemutatták az országukat, a kultúráju-
kat, nyelvüket.  Az évet pedig a karácsonyi családi nappal zártuk le, 
amely mindig örömteli esemény a tanodában.

Horváth Anna tanoda pedagógus

Lezárult a Bursa Hungarica ösztön-
díjpályázat

A Bursa Hungarica ösztöndíjpályázat lezárult. Az "A" típusú  
Bursa Hungarica ösztöndíjpályázatból három pályázóból 3 főt  tá-
mogat az önkormányzat, a " B" típusúból pedig egy főből 1 főt tá-
mogat az önkormányzat.

KÖSZÖNET
Köszönöm a XXIII. Balástyai Böllérfesztivál minden segítő-
jének, a képviselő-testület tagjainak, az önkormányzatunk 
dolgozóinak a munkáját, és a támogatóknak az adományt. 
Külön köszönöm a szervezőknek, és mindazoknak, akik ide-
jüket áldozták az idei színvonalas és sikeres rendezvényért.

Ujvári László polgármester

Hulladékudvar nyitva tartása
Keddtől szombatig 8.00-12.00 óráig, 

12.20-16.20 óráig. Vasárnap és hétfő ZÁRVA.
Telefon: 06 70 682-8565

Fákat ültettek a balástyai tanodások
A Motiváció Műhely tanodásai november 30-án saját projektjük 

költségvetéséből harminc fát ültettek el, a Győriszéki víztározóhoz 
vezető út mentén és a víztározó mellett. A megvalósításhoz segítsé-
get nyújtott az önkormányzat. Az ültetéshez szükséges gödrök elő-
zetesen markolóval készültek el. A szervestrágyázást, műtrágyázást, 
locsolást is a fizikai állományú munkatársak segítették. A gyerekek 
a tanodapedagógusokkal és segítőikkel együtt rendkívül ügyesen és 
gyorsan ültették el a fákat. 

Erdődi Némi tanodapedagógus, a tanoda vezetője a faültetéssel 
kapcsolatban elmondta, hogy a tanodában több csoportban foly-
nak a foglalkozások, és 2023-ban indították el Balástyán a Tano-
da Önkormányzatot, melynek keretén belül a kinevezett képvise-
lők rendszeresen egyeztetnek a csoportjukkal, majd összegyűlnek, 
hogy döntéseket hozzanak a tanodát érintő kérdésekről. 2024-ben 
a Pepco Magyarország támogatásának köszönhetően el tudtak kü-
löníteni a gyerekek számára egy projekt részvételi költségvetést, 
200.000 forintot, amelynek felhasználásáról a Tanoda Önkormány-
zat segítségével döntöttek. Ennek az egyéves demokratikus részvé-
teli folyamatnak a megkoronázásaként ültették el a 30 facsemetét  
a tanodások és családjaik, a Motiváció Műhely mentorai és ön-
kéntesei valamint a Balástya községi Önkormányzat munkatársai 
segítségével. A projekt során a tanodás gyerekek kutatást végeztek 
az őshonos fafajokról, kiválasztották az erre a területre megfelelő 
fákat, mezei szilt, kislevelű hársfát, virágos kőrist, mezei juhart és 
eperfát, ügyelve arra, hogy a madaraknak és más élőlényeknek is 
biztosítsanak élelmet a terméseikkel. A munkához költségvetési ter-
vet készítettek, és pólómintát is terveztek. A pólók elkészültek, és  
a faültetéskor többen ebben a ültették a fákat. Az előkészítő időszak 
alatt többször volt lehetőségük arra, hogy egyeztessenek Ujvári 
László polgármesterrel és Sere Ferenc erdőmérnökkel, hogy a faül-
tetés a legszakszerűbben történhessen. Ezúton is köszönik mindket-
tőjüknek a projektjükhöz a nyitottságot és a sok segítséget.
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Iskolai események
Faültetés

November 28-án a Papírgyűjtés projekt záró eseményeként –  
a fenntartható fejlődés, a fák védelme jegyében – az iskola udvarára 
egy szilfa csemetét ültettek a hatodik osztályosok. A programot Vén 
László szervezte.

Egészséghét
Ebben a tanévben is Vágvölgyiné Albert Tünde tanárnő szervezte 

a felsős tanulók egészségheti programjait.
Czirok-Molnár Lilla védőnő tartott előadást az 5. osztályban az 

egészséges táplálkozásról, hatodikban az illendő viselkedés alapjai-
ról beszélgetett a tanulókkal.

A hatodikosoknak a bőrápolásról, a bőr változásairól Sihelnikné 
Benkő Éva mesterkozmetikus beszélt.

Hetedikben a káros szenvedélyek veszélyeit, a tudatos étkezés 
tudnivalóit Falusi Anett pszichológus és Losoncz Tímea dietetikus, 
a kisteleki EFI munkatársa ismertette a gyerekekkel.

A nyolcadikosok kipróbálhatták a sérült emberhez segítség kérést 
és az újraélesztést Sejben Viktor mentőápoló segítségével.

Hetedikben és nyolcadikban Boros Katalin tanárnő vezetésével 
csoportfoglalkozást tartottak az SZTE Kossuth Zsuzsanna Techni-
kum és Szakközépiskola tanulói az egészségnevelésről, a sérülések-
ről, a stabil oldalfekvésbe helyezésről.

Hónap Diákja – november

1. a:  Jójárt Lara, 2. a: Farkas Kadosa Miklós, 3. a: Dékány Janka, 
4. a: Csontos Hanna Kitti, Németh Zétény, 5. a: Mustoha Marcell, 6. 
a: Ursui Kristóf Milán, 7. a: Gunics Zétény, 8. a: Módra Nóra

A Hónap Szentje
Ebben a hónapban Canterbury Szent Tamás életét ismerhették 

meg diákjaink. Apja kereskedő volt, aki a fiát egy Ágoston-rendi 
kolostorban taníttatta. Tanulmányai után a canterbury érsek írno-
ka és titkára lett, aki Bolognába küldte őt jogot tanulni. 1155-ben 
II. Henrik király kancellárja és egyben jó barátja is lett. Együtt 
vadásztak, mulattak. 1168-ban a király Tamást  nevezte ki Can-
terbury érsekévé. Becket Tamás figyelmeztette a királyt, hogy 
ettől kezdve mindig az egyház érdekeit tartja majd szem előtt. 
Ezt be is tartotta, emiatt a kettejük közötti baráti viszony meg-
romlott, az érseknek menekülnie kellett. A király megfosztotta őt 
rangjától és címétől is. Amikor Tamás visszatért Canterburybe, 
1170. december 29-én a király négy lovagja az oltár előtt mise 
közben megölte az érseket. 1173-ban avatták szentté és sírja za-
rándokhely lett. 

Óvodai események
Adventi varázs
November 29-én pénteken minden csoportban megtartottuk hagyomá-
nyos Adventi varázs munkadélutánunkat, ahol a szülők és a gyermekek 
közösen asztali díszeket készítettek az ünnepre. Köszönetet mondunk 
minden szülőnek, aki díszekkel hozzájárult a délután sikeréhez.

Mikulás
December 6-án délelőtt megérkezett óvodánkba is a Mikulás. Minden 
csoportban énekszóval, versekkel fogadták a vendéget, aki gyümölcsök, 
mogyoró és szaloncukor mellett egy-egy manó lámpát ajándékozott a 
gyermekeknek. Köszönjük Vincze Mihálynak, hogy a Mikulás ruhába 
öltözve sok örömöt szerzet óvodásainknak.

Karácsony a csoportokban
December 17-től már karácsonyi hangulat volt a csoportokban. A ter-
mek feldíszítése után a fenyőfák is karácsonyfává változtak a pedagó-
gusok segítségével. A gyermekeket minden csoportban játék ajándékok 
várták a fák alatt, melyeket ki is próbálhattak.

Közös karácsonyi délután a szülőkkel 
December 19-én reggel nemcsak a gyermekek maradtak az óvodában, 
hanem szülők is leültek a közlekedőkben a gyermekasztalokhoz és 
szendvicseket, szendvics falatkákat készítettek a délutáni családi kará-
csonyi rendezvényhez. A délután sem az év során megszokott rend sze-
rint zajlott ezen a napon, mert ünneplőbe öltözött gyermekek karácsony-
köszöntő műsora után a családok a délelőtt elkészített uzsonna mellett 
beszélgetéssel töltötték el minden csoportban a délutánt és az estét.
Köszönet mindenkinek, aki munkájával és a hozzávalókkal hozzájárult 
a meghitt óvodai ünnepléshez.

Bölcsőde
November 28-án, délután a gyermekek a szüleikkel és a testvéreikkel 
családi délután keretében közösen díszítették fel a bölcsőde udvarán az 
adventi koszorút, amelynek alapja szalmabála, amit az önkormányzattól 
kapott az intézmény. A felhasznált fenyőágak és díszek a Községi Sport-
kör Balástya Egyesület és a szülők felajánlásaiból érkeztek. A bölcsőde 
munkatársai zsíros kenyérrel és teával kínálták a résztvevőket.
Decemberben a Mikulás is ismét ellátogatott a bölcsődébe. A csoma-
gokban édességet,  gyümölcsöt kaptak a gyermekek. December 13-án  
Luca-búzát vetettek, 16-án mézeskalács készült, 18-án a csoportok kü-
lön karácsonyfát állítottak, ami alatt ajándékok várták a gyerekeket.  
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Informatika verseny
A kisteleki Árpád Fejedelem Katolikus Gimnázium és Techni-

kum december 3-án rendezte a Molnár Péter Informatikai Versenyt, 
amelyen nyolcadikos diákjaink eredményesen szerepeltek. A csapat 
tagjai: Gémes Ferenc Hunor, Kovács Andor, Papp Tamás Gábor és 
Pojcsik Balázs. A feladatok nagy része általános műveltségi, kuta-
tómunkát igénylő és logikai feladat volt, melyet tanulóink kiválóan 
teljesítettek. Pojcsik Balázs 1., Kovács Andor 3. helyezést ért el. 
Felkészítő pedagógusaik Gállné Leiner Ilona és Hegedűs Mariann. 
A gyerekek utaztatásához nyújtott segítséget köszönjük. 

Sport
December 3-án a kisteleki sportcsarnokban rendezték a 0-1-2-3. 

korcsoportosok Bozsik Intézményi focitornáját, melyen az óvoda és 
iskolánk csapatai vettek részt. A körzet csapataival vívott körmérkő-
zések célja a játéklehetőség biztosítása volt. A gyerekeket Kala-Czirok 
Ágnes, Gémes Ferenc és Vén László kísérte a versenyre.

December 5-én 4. korcsoportos fiú focicsapatunk a szegedi Etelka 
sori sportcsarnokban rendezett Diákolimpia teremlabdarúgás körzeti 
selejtezőjében 2. helyen végzett az ötcsapatos mezőnyben. Ezzel ki-
harcolta a körzeti döntőbe jutást. A december 13-i döntőben csapatunk 
3. helyezést ért el, ezzel bronzérmet szerzett. A csapat tagjai: Becsey 
Noel, Karakás Levente, Lippai András, Elekes Levente, Zádori Ákos, 
Kovács Andor, Csontos-Traum Kristóf, Gémes Ferenc, Csányi Róbert, 
Kunszabó Arnold és Gunics Zétény. A csapatot Vén László vezette.

AdventFeszt 
A 7.a osztály Rabi Edit Éva és Jenei Norbert vezetésével novem-

ber 29-én a szegedi Szent Gellért Fórumban az Adventfeszt 2024 
hittanos rendezvényen vett részt. Az Adventfesztre az egyházmegye 
által fenntartott iskolák és az állami intézmények hittanosait várták. 
A gyerekeknek zenés előadást, és misét szerveztek.

Rotary Advent
Az 5. évfolyamos diákjaink lelkes csapata idén fellépett Szegeden 

a Rotary Advent Klauzál téri színpadán. A december 2-i fellépésre a 
gyerekeket Vén László, Sinkó Szabolcsné és Jenei Norbert készítet-
te fel. Szép műsort adtak elő az érdeklődő közönségnek. Köszönjük 
a Balástya Községi Önkormányzatnak a gyermekek szállításához 
nyújtott segítséget.

Mikulás
Idén december 6-án, pénteken érkezett hozzánk a Mikulás. Az 

iskola apraja-nagyja már nagyon várta. Rénszarvas, manó és kram-
puszok kísérték. Rengeteg csomagot hoztak: a sok-sok finomság, 

csemege között mindenki talált kedvére valót. Köszönjük a Miku-
lásnak, hogy ellátogatott hozzánk. Jövőre is szeretettel várjuk! 

Karácsonyi készülődés
December 7-én szerveztük meg a karácsonyváró készülődést. Ta-

nulóink osztálykeretben készítettek apró ajándékokat, beszélgetés-
sel, közös játékkal, rajzfilmekkel hangolódtak a közelgő ünnepekre. 
Az alsós diákokat pedig még egy Hungarikum játszóház is várta.

Lucázás
A 3. osztályos diákok Zádoriné Sutka Anita irányítása mellett egy 

kedves népszokást elevenítettek fel december 13-án. Luca-búzát 
vetettek, Luca napjához kapcsolódó hagyományokat elevenítettek 
fel, jókívánságokat mondtak, énekeltek, verseltek. Tanulótársaik-
nak sok-sok jó jegyet, jó tanulást, szép eredményeket kívántak. 

Lázár Ervin Program
December 13-án a Lázár Ervin Program szervezésében a 8.a osz-

tályos tanulók a Fővárosi Nagycirkuszban megnézték a lenyűgöző 
Karácsonyi CsodaShow című előadást. A gyerekeket Zónai Márta, 
Hegedűs Marianna, Kutasi Krisztina kísérte el.

Bűvészmutatványok karácsonyra

December 17-én varázslatos karácsonyi ajándékot kaptak isko-
lánk tanulói Balástya Községi Önkormányzattól. Hegyaljai Sándor 
bűvész érkezett hozzájuk Miskolcról, aki mutatványaival teljesen 
elbűvölte a diákokat. Nagy sikere volt a produkciónak. A gyerekek 
nevében is köszönjük a nagyszerű élményt. 

Karácsonyi ünnepség

December 20-án, a téli szünet előtti utolsó tanítási napon közösen 
ünnepeltük a karácsonyt. A 3-8. osztályosok versekkel, dalokkal és 
pásztorjátékkal köszöntötték az ünneplőket. A műsort Jenei Norbert 
hitoktató állította össze. A csillagszórók fényénél a harmadik osztályo-
sok Varga Emma vezetésével egy gyönyörű karácsonyi dalt énekeltek.
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Ismételten felhívjuk a gazdálkodók figyelmét az alábbi feladatok 
betartására, mert ezek elmulasztása különböző mértékű szankciók-
kal jár!

• Másodvetés  betakarítás/beforgatás bejelentése: Másodnövé-
nyek betakarítását/beforgatását be kell jelenteni a művelet elvégzé-
sét követő 15 napon belül.

• Elektronikus gazdálkodási napló (eGN) beadása: AKG, ÖKO, 
AÖP vállalás esetén és  növényvédő szeres kezelést végzőknek köte-
lező az eGN vezetése és beadása 2025. január 31-ig. Nitrát adatszol-
gáltatást a nitrátérzékeny területen gazdálkodóknak és a nagy állat-
tartóknak kell teljesíteni az eGN-ben, 2025. március 31-ig. A napló 
vezetésével, beadásával kapcsolatban segítséget nyújtunk!

Ügyfélfogadás telefonon előre egyeztetett időpontban lehetséges!
  Halászné Ács Éva Edit: +36 30 338 0162 • acs.eva@nak.hu

Halász Zsolt: +36 30 337 2535 •  halasz.zsolt@nak.hu

Falugazdász hírek

A házassági vagyonjogról
A házasságkötéssel a férj és feleség között a házassági életközös-

ség idejére házassági vagyonközösség jön létre. Ha a házastársak 
nem kötnek vagyonjogi szerződést, akkor a osztatlan közös tulaj-
donukba kerül mindaz, amit a házassági életközösségük ideje alatt 
akár együttesen, akár külön-külön szereztek, kivéve azt, ami vala-
melyik házastárs különvagyonához tartozik. Példálózó felsorolás-
sal szemléltetve a házastárs különvagyonához tartozik a házastársi 
vagyonközösség létrejöttekor meglévő vagyontárgy, a házastársi 
vagyonközösség fennállása alatt általa örökölt vagy részére aján-
dékozott vagyontárgy és részére nyújtott ingyenes juttatás, a sze-
mélyes használatára szolgáló szokásos mértékű vagyontárgy és  
a különvagyona értékén szerzett vagyontárgy és a különvagyona 
helyébe lépő érték. A házasulók és a házastársak is egymás közötti 
vagyoni viszonyaikat a házassági életközösség időtartamára házas-
sági vagyonjogi szerződéssel rendezhetik, valamint az élettársak 
egymás közötti vagyoni viszonyaikat az élettársi együttélés idejére 
szerződéssel rendezhetik. Ha élettársi vagyonjogi szerződés eltérő-
en nem rendelkezik, az élettársak az együttélés alatt önálló vagyon-
szerzők, nem keletkezik közös vagyon, azaz az egyik fél szerzése 
nincs hatással a másik fél szerzésére és egymás tartozásaiért sem 
felelnek. Fontos, hogy a szerződés akkor érvényes, ha közokiratba 
vagy ügyvéd által ellenjegyzett magánokiratba foglalták. A Polgári 
törvénykönyv egyébként a vagyonjogi szerződések megkötésének 
irányát támogatja.

Farkasné dr. Pigniczki Katalin ügyvéd

Féltávnál tart a sportszezon  
A Községi Sportkör Balástya Egyesület kilenc labdarúgócsapata 

számára véget értek a 2024-2025. évi szezon őszi küzdelmei. 
Megye I.: Férfi csapatunk a nyár során az új szezonra jelentősen átala-

kult. Sok távozónk mellett végül sikerült egy a bennmaradásért joggal 
küzdő keretet kialakítani. A nyáron Koncz Róbert irányítása alatt kez-
dett a csapat, de ő október elején lemondott a vezetőedzői pozícióról, 
így helyére a megyenégyes második csapatunk edzője, Puskás István 
került. A csapat a 10. helyen van féltávnál. Január 7-én kezdődik a fel-
készülés és február 15-én játszuk az első bajnokit. 

A januári-februári edzéseinket és hazai mérkőzéseinket  
a sándorfalvi műfüves pályán rendezzük meg.

U7-U9: A két legfiatalabb csapat összesen négy Bozsik-fesztiválon 
vett részt az ősz során Bordányban. A gyerekeket Kala-Czirok Ágnes 
és Gémes Ferenc készítette fel.

U11: Az 11 éven aluliak szintén a körzetközpontunkban, Bordányban 
szerepeltek. Összesen öt tornán vettek részt. Edzőik Balázs Nóra és 
Faragó Norbert voltak.

U14: Az első korosztály, az U14-es, amely már bajnoki rendszerben 
versenyez. A csapat kilenc mérkőzéséből hármat megnyert, ezzel nyol-
cadik a tabellán. Felkészítő edzőjük Vén László.

U19: Az U19-es csapat a vármegyei „A” csoportban, azaz az erősebb 
ifibajnokságban játszik. A fiúk minden hétvégén helyt álltak, végül há-
rom győzelemmel fejezték be az első félévet. A csapatot Bitó Bálint 
irányítja.

Megye IV.: Második számú csapatunk tizenegy forduló után 3 pont-
tal lemaradva az első helytől, harmadik a tabellán. A csapatot Puskás 
István vezeti. 

Leány U16: Az utánpótlás női csapat szorgalmának köszönhetően 
a bajnokság első helyén telel, a kevesebb mérkőzést játszó St. Mihály 
előtt. A lányok edzői Király Bernadett és Tóth Alexandra.

Női felnőtt: A női felnőtt csapat egy nagyon kiegyensúlyozott bajnok-
ság középmezőnyében tölti a téli pihenőt. Felkészítőjük Fodor Tamás.

Fodor Tamás elnök

Sporthírek
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ANYAKÖNYVI hírek
Házasságkötés:
• Berta Szabina Ida és Pápai 
Árpád

Születés:
• Barna Klaudia Viviennek 
és Gyurász Attila Balázsnak: 
Natália
Gömöri Júliának és Mihályi 
Andrásnak: Martin

Nádásan Aranka Margitnak és 
Nagy Attilának: Liliána Anna

Elhunytak:
• Csíkos István (1955)
• Kiss Józsefné  Sisák  Erzsébet  
(1937)
Gémes Lajosné Góber Anna 
(1935)

A temető üzemeltetőjének
tájékoztatója
Temetések ügyintézése 
A balástyai köztemető ravatalozójánál a temetkezési és temető-
gondnoki irodában, a nyitva tartási időben vagy telefonon törté-
nő egyeztetéssel intézheti a lakosság a temetésekkel kapcsolatos 
ügyeket.
Autós közlekedés a temetőkapun
A temető nagykapuja a temetői lopások miatt számzárral működik. 
Továbbra is kizárólag az idősek és a mozgásukban korlátozottak 
hajthatnak be gépjárművel a temető területére! A kapun lévő te-
lefonszám felhívásakor az autóval behajtani szándékozók kódot 
kapnak, amivel a kapu lakatja kinyitható, a kaput utána be kell 
zárni! A temetőből távozáskor szintén a kóddal kell kimenni, és 
utána bezárni a kaput! Kérjük, a kaput ne hagyják nyitva! A szer-
tartások alkalmával a temetőkapu minden alkalommal nyitva lesz. 
Ne hagyják őrizetlenül értékeiket, sem a gépjárműben, sem a 
sírokon!
Sírhelyek újraváltása
Tájékoztatjuk az elhunytak hozzátartozóit, hogy az 1999-ben  
és korábban váltott sírhelyek váltási ideje lejárt, ezért a temetőben,  
a ravatalozó épületében levő temetőgondnoki irodában lehet intézni  
a sírhelyek újraváltását. 
A temetőgondnoki iroda általános nyitva tartása: 
kedden 8.00-12.00 óráig, pénteken 12.00-16.00 óráig  
Egyéb időpontban telefonon történő egyeztetéssel: 
06 (20) 359-4948
Halottszállítás: Lévai – 06 (30) 451-0371

Irodai ügyelet a plébánián
Brendan atya telefonszáma: 

a  06 20 946 9669-os telefonszámon.
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Orvosok és ügyeletek
Dr. Lőrik Alíz és dr. Kiss Alexandra – 62/278-400
A Kóródy utcai II-es számú háziorvosi rendelőben: dr. Lőrik Alíz 
hétfőn és kedden 8-12 óráig, valamint dr. Kiss Alexandra szer-
dán, csütörtökön és pénteken 8-12 óráig rendel. A háziorvosok 
rendelkezésre állási ideje: hétfőtől péntekig 12-16 óráig tart.
Dr. Veidner Tibor – 62/278-200, 06 (30) 998-6047

Sürgősségi orvosi, központi ügyelet Kisteleken hétköznap 16.00-22.00 
óráig, hétvégén és ünnepnapokon 8.00-14.00 óráig: – 112
Életveszélyes állapot és baleset esetén állandóan: – 112
Hétköznap 22.00-reggel 8.00 óráig, hétvégén 8.00-14.00 óráig: – 1830
Betegszállítás: – 1820 
Kisteleki Szakorvosi Rendelő: 06 62/259-611
Defibrillátor újraélesztéshez 0-24 óráig elérhető  
a Hotel Orchideában!

Dékány Péter országos elismerő 
címet kapott

Az Országos Polgárőr Szö-
vetség 2024-ben díjat alapított 
a járási polgárőr koordináto-
rok munkájának elismerésére.  
A címre Dékány Pétert, a Balás-
tyai Polgárőr Egyesület elnökét, 
Kistelek és térsége járási koor-
dinátorát nyolc intézmény és ci-
vilszervezet, továbbá Batiz Ist-
ván vármegyei elnök javasolta. 
Az "Év járási koordinátora" cí-
met első alkalommal december 
13-án, Budapesten, a Készen-
léti Rendőrség Tanácstermében 

dr. Túrós András, az Országos Polgárőr Szövetség elnöke adta át 
a szervezet évértékelő ünnepi elnökségi ülésén tíz járási polgárőr 
koordinátornak, közöttük Dékány Péternek, a példamutató és fe-
lelősségteljes vezetői munkája, valamint aktív járási koordinátori 
tevékenysége elismeréseként.

Balástyai Újság lapzárta
A Balástyai Újság lapzárta minden hónap 15-én van.
Kérjük az intézmények és civil szervezet vezetőit, hogy ed-
dig az időpontig küldjék el híreiket a illinklara@gmail.com   
email címre. A hirdetéseket szintén lapzártáig lehet feladni  
a Teleházban. Nyitva: hétfőtől csütörtökig 7.30-16.00 óráig, 
pénteken 7.30-13.30 óráig.
Telefon: 62/278-222/115-ös mellék, 06 (30) 768-4773

Vöröskeresztes ingyenes csere-bere vásár 
Január 19-én, vasárnap 9-12 óráig az ifjúsági klubban Vöröske-
resztes ingyenes csere-bere vásárt tartanak. A szervezők továbbra 
is várnak tiszta, használható ruhaneműket, működőképes játékokat, 
mesekönyveket, is amelyeket a vásár alkalmával adhatnak át.  
Érdeklődni lehet a szervezőnél, Molnár Évánál, a 06 (20) 429-8301-
es telefonszámon.  Kérjük, segítsenek rászoruló embertársainkon!  

Állatorvosi ügyelet
A hétvégi állatorvosi ügyelet megszűnt. További információért  
dr. Dakó Zoltánt keresheti az állattartó lakosság. 
Telefon: 06 (70) 424-4455
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